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Republika e Kosovës
Republika Kosovo-Republic of Kosovo

Kuvendi - Skupština – Assembly

VI Saziv  
Prolećno zasedanje

Komisija za ljudska prava, polnu ravnopravnost, nestala lica i peticije

P-br.50/2018

Priština, 17 april 2019

Z A P I S N I K

Prisutni: Duda Balje, Lirije Kajtazi, Mirjeta Kalludra, Mexhide Mjaku-Topalli, Luljeta
Veselaj-Gutaj, Saranda Bogujevci, Teuta Haxhiu i  Veton Berisha.

Odsutni: Saša Milosavljević, Shemsi Syla i Fisnik Ismaili.

Pomoćno osoblje komisije: Selman Ymeri, koordinator i  Sulltane Gashi, službenica oblasti. 

Drugi učesnici: Aida Sekiraqa KDI, Drita Vitia-Radio Kosova, Arta sopi-Kallxo. kom, Ariana
Matoshi-RTK, Mirjeta Duraku-Kosova Press, Nora Kelmendi-Ekonomia Online, Fehmi
Pajaziti-FSPO, Emsal Limani-MZHE, Hilmi Jasahri-Narodni Advokat, Mehdi Geci-IAP, Nasuf
Hasani-Advokat, Hysni Gashi-FSPE, Hajdar Ibrahimi-FSPE, Emine Jakupi-praktikant i  Zana
Ulaj-praktikant Skupštine Kosova. 

Sednicu predsedavao, Duda Balje, predsednica komisije.

Članovi komisije nisu imali primedbe ni druge predloge o dnevnom redu, predložene od
predsednice komisije, zato, komisija je razvila radove ovim:

Dnevni red :

1. Diskusija u Komisiji u vezi peticija Predsedništva nezavisnog saveza  sindikate
Elektro-Kosova (PNSS) o ne sprovođenju odluke Suda o vračanju radnika na posao.

Pozvani: g. Valdrin Lluka – ministar Ekonomskog razvoja, g. Hilmi Jashari – Narodni
Advokat, predstavnici KEDS-a, i predstavnici  PNSS-a.

2. Razno.

***
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1. Diskusija u Komisiji u vezi peticija Predsedništva nezavisnog saveza  sindikate
Elektro-Kosova (PNSS) o ne sprovođenju odluke Suda o vračanju radnika na
posao.

Predsednica: Danas ćemo diskutirati o peticijama nezavisne sindikate Elektro-Kosovo o ne
sprovođenju odluke suda o vračanju radnika na posao, bez prisustva predstavnika  KEDS-a,
koji su bili pozvani, ali nismo dobili nijedan odgovor o njihovom odsustvu na ovoj sednici.  

Hysni Gashi: Nismo bili voljni da preduzmemo korak za konsultacije zbog ne sprovođenja
sudske odluke  i neizvršenja inspektiranja za vračanje radnika na posao, od trenutka isterivanja
sa posla, ovih 100 radnika. Mi smo se uputili inspektoratu rada, inspektorat rada je utvrdio da
je isterivanje radnika nezakonito, i zahtevali su da se preispita odluka uprave, što nije učinjeno.

Sve sudske odluke, kao one iz Osnovnog suda  i Apelacionog suda, donošene  su u korist
radnika i na kraju je Opštinski  sud izdao naredbu da se donese odluka o izvršenju, i ni to se
također ne provodi.
Videvši da se ove odluke ne sprovode, obratili smo se vašoj komisiji da odlučimo  o tome šta
dalje.
 Uprava KEDS-a, u potpunosti osporava zakonitost svih odluka i traži zakonitost od strane
Ustavnog suda.  14. decembra KEDS je zatražio preispitivanje zakonitosti ovih odluka i ne
vraća radnike na posao i od 14. decembra 2018. god. nemamo više nijednu informaciju. Ovi
radnici su nepravedno ostali  bez posla i moraju se vratiti na posao.

Nasuf Hasani, rekao je da što se tiče osporavanja odluke inspektorata rada, ovde se  radi o
izvršnom postupku,  odluke inspektorata rada kao nadležan organ, su izvršene odmah nakon
drugog stepena, postoji slučaj kada  KEDS nije poštovao odluku suda čak i kada je kažnjen
KEDS u iznosu od 4000 evra, a sada je kažnjen, sa 10.000 evra, i uprkos ovim novčanim
kaznama KEDS nije delovao. 
Na kraju prošle godine, obavestio sam sud o podnesku, ali nismo dobili nikakav odgovor jer je
 izvršnom postupku dat rok što se tiče sprovođenju odluka, ali uprkos tome, sud nije postupio
čak ni za izricanje druge kazne  do trenutka  izvršenja odluke, sud mora postupiti u pravcu
izricanja novčane kazne.

Emsal Limani, rekla  je da mi, kao Ministarstvo za ekonomski razvoj, pre dva meseca smo
održali sastanak sa vladinim privatizacionim odborom,  kome  mi i izveštavamo, a jedno od
glavnih pitanja o kojima se razgovaralo je pitanje 127 radnika koji su čak i protestovali.
Kao jedinica, u cilju izveštavanja  ministru za ekonomski razvoj, poslali smo pitanja KEDS-u,
a prema KEDS-u, isterivanje ovih radnika je izvršeno zbog zatvaranja departmana  za posebne
projekte, što znači da je KEDS smatrao ove  radnike kao nepotrebne, zbog novih procedura i
uvođenja novih tehnologija, a prema KEDS-u ovo pitanje nije dovršeno, ali je predmet je u 
Ustavnom sudu na čekanje za saslušnu raspravu.
KEDS je objasnio da se za ove radnike prilikom odlaska, bio ponuđen, finansijski paket od dve
bruto plata i savetovanje za karijeru od 12 meseci. To su svi zvanični odgovori od strane
KEDS-a, i radnici nisu prihvatili ovu odluku i žalili se inspektoratu rada, a inspektorat  je
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doneo odluku da vrati na posao ove radnike. Ali prema KEDS-u, sud odlučuje o odnosima  
između radnika i poslodavaca i kao takvo ovo pitanje nije završeno.
Mi, kao ministarstvo, znamo da je Vlada Kosova potpisala sporazum o implementaciji i
povodom privatizacije 8. maja 2013. god.  garantovala je ovim radnicima samo za 3 godine
rada i ova garancija je istekla 8. maja 2016. god. verujem da posle isteka  garancije, kompanija
ima pravo da vrši promene,  ali se obavezuje da poštuje zakone Kosova. 

Predsednica, pitala je predstavnicu ministarstva, da li ste nešto uradili kako biste podržali
radnike.

Emsal Limani, rekla je da mi nemamo nadležnosti kao jedinica, jer je istekla garancija u vezi
radnika, Vlada Kosova je garantovala samo za 3 godine i nakon isteka ove garancije mi
nemamo nadležnosti.

Nasuf Hasani, Da li ste zatražili odluku inspektora rada, da li ste imali na uviđaj tu odluku?

Emsal Limani: Ne, mi kao jedinica, nismo je imali jer mi smo tehnički sekretarijat. 

Nasip Hasani: Onda se ne slažem sa ovim zaključkom, jer se u odluci inspektorata rada,  tačno
i korektno se ističu proglašene nezakonite odluke što se tiče ovih radnika, tako da je
neophodno da i vi kao ministarstvo  imate tu odluku, ja sam tamo radio i ti departmani nisu
postojali, tamo su stvoreni fiktivni departmani, samo da bi se opravdala odluka.

Sami Pajaziti: Tumačenje ministarstva je suprotno, jer nije pravedno, budući da rešenje o
čuvanju radnog mesta je decidno za radnike koji imaju ugovore za određeno vreme, dok za
radnike sa stalnim ugovorom ili za neodređeni rok, nastavlja se ugovor na isti način. 

Hilmi Jashari: Nivo parlamentarne kontrole vrši  se na osnovu Skupštine Kosova, referiše  se
vladi  i vladinih zvaničnika, ali ne i službenicima i civilnim službenicima, koji se na kraju
delegiraju od  ministra  bez ikakvog ovlašćenja, jer bi danas bilo u redu da ministar bude ovde,
to je velika neodgovornost ministara prema parlamentu jer onemogućava parlamentu da donosi
odluke, to se odnosi i na predstavnike KEDS-a.
Ova debata je nepotrebna, jer postoje konačne sudske odluke na nivou prvog i drugog stepena,
Apelacionog suda i Izvršnog suda. KEDS svakako ima pravo da iskoristi sve zakonske
mogućnosti dokazujući to sa administrativnim sukobom ili eventualno sa ustavnim sudom, ali
sve to ne zaustavlja izvršenje konačne presude u redovnom sudskom postupku.
U ovoj situaciji se radi o pravima radnika, gde svaki pravni sistem daje prednost radničkim
pravima u poređenju sa drugim pitanjima, jer se to smatra veoma osetljivim pitanjem, takođe
nije logično ni od strane KEDS-a da odlaže ovaj proces, ali pre svega je nepotrebno raspravljati
o bilo kom aspektu, jer se radi o  punomoćnim sudskim odlukama i treba završiti  sa  nasilnim
izvršenjem. Zato, današnji poziv, je upravo ovo, da se poštuje odluka, jer je presuda suda
ravnopravna sa zakonom, tako da svako ko krši ove principe, sudska odluka ima zakonsku
snagu, zakon je nad ugovorom i ima veću pravnu moć́ tako da je neosporna. 
Ovde se radi o situacijama individualnih prava koja se pozivaju na zaštitu od institucija koje su
pozvane da odluče na osnovu zakona, to su utvrdili  inspektorat i sud.

Teuta Haxhiu: Smatram da u trenutku kada govorimo  o institucijama koje  donose odluke, što
se često događa da se sudske odluke odugovlače dok se čeka na odluku, govorimo  o odlukama
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koje su donete o rešenjima inspektorata rada, i ne znam šta treba još da čekamo. Vi kao
predstavnik ministarstva, bilo bi dobro da raspolažete sa puno činjenica da bi ste dali prigovor,
ovde bi trebalo da ministarstvo više uradi za ove radnike, ali vidim da uopšte niste radili na
ovom pravcu, smatram da ovo što je ranije rečeno, da do 3 godine im se garantuje ovim
radnicima, ali samo što sam govorila sa predstavnicima koji su ovde prisutni, rekli su nam
suprotno, danas u odsustvu predstavnika KEDS, ja smatram da nijedan od nas nema pravo da
budemo njihovi advokati .

Saranda Bogujevci: Gđa Limani, vi govorite na osnovu službenih izveštaja KEDS, ali morate
biti pažljivi u smislu obrazloženja, jer imate i zakone sa kojima funkcionirate kao ministarstvo,
što prevazilaze ugovor, i nije dovoljno da se samo kaže imate podatke od KEDS, kada postoje
sudske odluke. Postoje različiti izveštaji od Narodnog Advokata, vi morate dobiti podatke sa
svih strana a ne samo na osnovu jednog ugovora KEDS-a. Zahtevam da se dobiju od Narodnog
Advokata konkretni predlozi o tome šta možemo mi uraditi kao komisija u ovom pravcu, nije
dovoljno samo govoriti o ovom pitanju.  

Mexhide Mjaku-Topalli: Mi smo videli da je ovo zasnovana  peticija jer imamo dve odluke,
jednu od Inspektorata rada i jednu od strane Opštinskog suda Prištine, nema smisla raspravljati
dok KEDS nije prisutan ovde, i ne možemo doneti neku odluku dok oni nisu prisutni, inače mi
možemo napisati pismo i uputimo KEDS, da bi ubrzo doneo jednu odluku, unutar 10 dana, na
osnovu toga da odluka Vlade gde je advokat objasnio da nije ta odluka namenjena radnicima
koji imaju stalni ugovor. Vi, kao ministarstvo, šta ste  preduzeli nakon toga, da li ste primetili
ovu pojavu da nije ista za sve radnike, već samo za neke radnike da se donosi ova odluka da bi
ih izbacili sa radnog mesta. 

Predsednica : Mi, kao komisija, odlučićemo o tome šta možemo uraditi, ali vi u ministarstvu
kako možete pomoći radnicima, da li možete vršiti pritisak KEDS, da primi opet radnike na
posao.

Emsal Limani: Mi, kao  ministarstvo, ili jedinica post- privatizacije, vršili smo nadgledanje u
vezi pitanja radnika, i do maja 2016 god. Onda je bilo promena i isterivanje sa posla, ja mislim
da se ovo mora rešiti preko suda. Kao ministarstvo imali smo priliku da intervenišemo do
trenutka kada je sporazum zaključen, sada je ovo pitanje prešlo sudu i doneta je odluka koja se
mora poštovati, ako možemo nešto pomoći mi smo spremni, ali garancija je istekla sada,
pitanje je između radnika i suda. Očekuje se da se sastanak ministara ponovo održi i da se
poduzimaju sledeći koraci. 

Hysni Gashi: Kada  se u maju 2016 god. nisu produžili ugovori za 74 radnika i izbačeni su sa
posla, mi kao sindikat, nismo preduzeli mere i pomirili smo se sa činjenicom. Ali sada kada su
isterali radnike koji su trebali da se tretiraju prema zakonu o radu, mi reagujemo.  Mi kao
sindikat, dačemo svoj doprinos da rešimo ovo pitanje, vi kao Ministarstvo za ekonomski
razvoj, veoma detaljno ste bili obavešteni o svim preduzetim delatnostima KEDS-a  protiv
radnika.

Nasuf Hasani: imam kopiju zapisnika sa sudskog  ročišta održano 21 decembra 2018 god. Gde
između ostalog, predstavnik KEDS-a kaže, da nisu znali kako se sprovodi dokumenat
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inspektorata rada. Dok se u odlukama inspektorata rada, jasno  kaže u zakonu o radu da u
trenutku kada je ukinut radni odnos radnika,  bilo  je na snazi opšti kolektivni sporazum zakona
o radu, tamo se kaže da su ti departmani stvoreni, a naprotiv KEDS je kontinuirano zaposlio
nove radnike. 

Predsednica, rekla je da od danas, mi kao komisija, donećemo jednu odluku sa Narodnim
advokatom i pokušaćemo da im pomažemo prema našim nadležnostima

Hilmi Jashari: Ministar da bi bio korektan, trebao je dostaviti  pismeno ovlašćenje ovoj
komisiji i osobi koja ga zastupa, kako da bi  dostojanstveno bila zastupljena za donošenje
odluka danas, ali ne možemo zauzeti pozicije, treba da komisija pošalje pismo ministru i daje
kratkoročni rok od  4 do 5 dana,  kako bi predstavio svoju poziciju u ovom pitanju,  jer je na
kraju krajeva, Ministarstvo ekonomskog razvoja odgovorno za nadgledanje KEDS-a.

Predsednica, utvrdila je da je komisija odlučila da se obrati ministru ekonomskog razvoja
pismom i da se daje  rok od 4 do 5 dana, a onda mi možemo doneti odluku.  

Sednica je završena u 11:00.časova

Pripremili:
Pomoćno osoblje komisije.

                                                                                                               Predsednica komisije,
                                                                                                                      _______________
                                                                                                                            Duda  Balje


